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متن پرسش

باسلام وعرض ادب در خدمت استاد گرامی در کتاب شما (آشتی با خدا) در جواب سوال این که چرا

خدا ما را خلق کرد؟ فرمودید که خدا فیاض مطلق است پس باید همواره خلق کند. سوال بنده این

است که آیا وقتی خداوند می داند که انسان ولو با اختیار خود به جهنم می روند آیا باز هم باید خلق

کند؟ وقتی می داند که انسان بعد از خلقت می گوید که من نمی خواستم باز هم باید خدا او را باید

خلق کند؟ چرا خدا بندگان را خلق کرد؟

متن پاسخ

باسمه تعالی؛ علیک السلام: در همان کتاب روشن شد فلسفهی خلقت، فیاضبودن خداوند است تا از

هر موجودی که استعداد موجودشدن دارد فیض خود را دریغ نکند. آری خداوند میداند صدام وقتی

به دنیا بیاید با سوء اختیار خود دست به اعمالی میزند که جهنمی میشود حال باید صدام را خلق کند

تا صدام آنچه میخواهد بشود، بشود و مطابق عملی که انجام میدهد استحقاق رفتن به جهنم را پیدا

کند، آیا میشود صدام را قبل از آنکه اعمالی مطابق انسان جهنمی انجام دهد، به جهنم برد؟ علم خدا

علم به فعلی است که بنده انجام میدهد، منتها قبل از آنکه آن فعل انجام گیرد او میداند ولی

نمیشود که قبل از انجام فعل، طرف را به جرم فعل انجام نداده عذاب کرد. موفق باشید


